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Sammanträde torsdagen den 22 april 2021 klockan 18:30 – 20:25 Enskede-Årsta-
Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8A, Johanneshov 

  
 Ledamöter 
Gustav Johansson (M) ordförande 
Veronica Palm (S) vice ordförande 
Henrik Virro (M) 
Erika Wing (M) §§ 1-19 
Jonas Nilsson (M) §§ 1-19 
Urban Rybrink (L) 
Ola Gabrielson (MP)  
Christina Peterson (C) 
Bo Hansson (S) §§ 1-19 
Gisela Norrman (S) §§ 1-19 
Hassan Jama (V) §§ 1-19 
Lena Rydblom (V)  
Tobias Karlsson (SD) 

 

  
Tjänstgörande ersättare 
Kristiina Katajikko (M) tjänstgör för Henrik Virro (M) 
Elisabet Abelson (C) tjänstgör för Christina Petersson (C) 

Ersättare 
Kristiina Katajikko (M) §§ 1-19 
Camilla Hane (M) §§ 1-19 
Björn Wredberg (M) §§ 1-19 
Aura Baila (M) §§ 1-19 
Nadin Fakhro (L) §§ 1-19 
Nickie Excellie (MP) §§ 1-19 
Elisabet Abelson (C)  
Mikael Hörnkvist (S) §§ 1-19 
Halahen Zaidane (S) §§ 1-19 
Simon Pittuco (V) §§ 1-19 
Margareta Olofsson (V) §§ 1-19 
Inge Pihlström (SD) §§ 1-19 
Lisa Palm (Fi) 

 

Tjänstepersoner 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp, avdelningscheferna Anna Larsson §§ 1-19, Jeanette 
Holmqvist §§ 1-19, Veronica Starck §§ 1-19, Leif Kananen §§ 1-19, Kersti Tagesson §§ 1-19, 
t.f. avdelningschef Christina Agewall §§ 1-19, personalchef Carina Idenfors §§ 1-19, 
kommunikatör Karin Bjurholm §§ 1-19, utredare Linnea Kleiner §§ 1-19, nämndsekreterare 
Magnus Hillborg 
 
Personalföreträdare 
Camilla Rantakyrö Nilsson (Kommunal) §§ 1-19, Ellinor Nordlander (Lärarförbundet) §§ 1-19 
 
Justering 2021-04-27 
 
Sekreterare 
 
 
Magnus Hillborg  

Ordförande Justerare 
 
 
Gustav Johansson (M)                      Veronica Palm (S) 
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§ 1 
Val av justerare och dag för justering 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd utsåg vice ordförande Veronica Palm (S) 
att tillsammans med ordföranden Gustav Johansson (M) justera dagens protokoll. 
Justering sker tisdag den 27 april 2021 
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§ 2 
Fastställande av dagordning 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd fastställde den utsända dagordningen. 
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§ 3 
Gångtunnel vid Valla Torg 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått ett medborgarförslag om att 
rusta upp en gångtunnel vid Valla torg i Årsta. Personen som skrivit förslaget 
tycker att tunneln är mörk och dyster. Personen vill därför att förvaltningen 
sätter upp spegelmosaik eller kakel på tunnelns väggar. 
 
Förvaltningen tycker att det är en bra idé men ansvarar inte för tunnlar. 
Stockholms stad ska rusta upp tunneln när de nya bostäderna vid Valla torg 
byggs. Då kommer ny belysning sättas upp innan och efter tunneln. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
23 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/24. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4 
Förslag om minnesplats för husdjur 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutade att återremittera ärendet till 
förvaltning för vidare utredning. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått fyra olika medborgarförslag 
från personer som bor i Årsta. I förslagen står att man vill ha kvar en 
minnesplats i Kyrkparken vid Valla torg. Minnesplatsen ska vara är till minne 
för en hund som levde i området tidigare och som ofta besökte platsen.  
 
Förvaltningen tycker att det är bra med en minnesplats men vill inte sätta upp 
någon minnessten eller liknande. Förvaltningen föreslår istället att ny parksoffa 
ställs där så att människor i Årsta kan besöka platsen lite lättare. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
25 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/45. 
 
Yrkanden 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP), Elisabet 
Abelson (C), Veronica Palm m.fl. (S), Hassan Jama m.fl. (V) och Tobias 
Karlsson (SD) yrkade att stadsdelsnämnden ska besluta att återremittera ärendet 
till stadsdelsförvaltningen för vidare utredning. 
 
Beslutsgång 
Ordförande Gustav Johansson (M) fann att nämnden beslutade att återremittera 
ärendet till Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom nämndens gemensamma yrkande. 
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§ 5 
Flera förslag om hantering av föreningstavlor 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd har fått ett medborgarförslag från en 
person som bor i Rågsved. Personen vill att anslagstavlorna som finns ska blir 
fler och nyare. Därför föreslår personen att stadsdelsförvaltningen kollar vilka 
tavlor som behöver repareras. Personen vill också att det sätts upp nya tavlor på 
platser där det byggs nya bostäder. 
 
Förvaltningen tycker också att många av anslagstavlorna är trasiga och vill kolla 
vilka som behöver lagas eller byta ut. Förvaltningen tycker däremot inte att det 
behövs några nya anslagstavlor eftersom föreningar ofta använder internet eller 
sociala medier istället. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
25 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/73. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6 
4H-gård, Rågsveds Naturreservat 
Svar på medborgarförslag   
 
Stadsdelsnämndens beslut  
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på medborgarförslaget. 
 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått ett medborgarförslag från 
en person i Rågsved. Personen vill att det byggs en 4H-gård i Rågsveds 
naturreservat. En 4H-gård har ofta djur av olika slags och personal som arbetar 
gratis för att ta hand om djuren och visa upp dem för de som är intresserade.  
 
Förvaltningen tycker att det är en bra idé och vill därför undersöka om det är 
möjligt. Förvaltningen tycker att en 4H-gård kan ligga i naturreservatet, helst på 
den plats där det tidigare fanns industrier i södra Snösätra. Förvaltningen 
behöver ta reda på några saker innan det går att besluta om en 4H-gård. Bland 
annat hur många hus som behövs, vad det kan kosta och när de kan byggas. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
31 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/113. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7 
Månadsrapport mars 2021     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner föreliggande rapport. 
 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett överskott efter 
resultatöverföringar om 17,4 mnkr. Före resultatöverföringar prognostiseras ett 
överskott 25,3 mnkr. Överskottet i prognosen förklaras främst av att reglerna för 
den så kallade generalschablonen ändrats inför 2021. De nya reglerna innebär att 
medel förvaltningen fonderade sedan två år tillbaka måste bokföras som intäkter 
2021. Om intäkterna inte motsvaras av ökade kostnader redovisas detta som ett 
positivt resultat i prognosen under verksamhetsområde Administration. 
 
Osäkerhetsfaktorn är även fortsatt stor utifrån pandemin. Detta gäller främst 
äldreomsorgen samt tilldelning av statsbidrag. Förvaltningen följer ekonomins 
utveckling inom varje verksamhetsområde noga. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
13 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/136. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 8 
Underlag till budget 2022 med inriktning för 2023 och 2024 för 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd     
 
Stadsdelsnämndens beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner underlag för budget 2022 med inriktning 

2023 och 2024 för Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd. 
2. Stadsdelsnämnden överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för fortsatt 

beredning. 
 

Ärendet 
Enligt kommunallagen ska stadens budget innehålla en plan för ekonomin för en 
period om tre år. Den plan som nu är aktuell att ta ställning till omfattar åren 
2022 - 2024. Stadens nämnder ska beskriva och analysera de kommande årens 
utveckling och konsekvenserna för staden. Nämnderna ska under respektive 
inriktningsmål ange strategiska satsningar kopplade till inriktningsmålen under 
treårsperioden. 
 
Förvaltningen redovisar strategiska och prioriterade frågor med fokus på de 
frågor och faktorer som bedöms ha störst påverkan på verksamhetens utveckling 
och ekonomi under perioden. Utgångspunkter är befolkningsutvecklingen, 
konsekvenser utifrån covid-19 och andra omvärldsfaktorer samt förändringar i 
den egna verksamheten. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
25 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/12. 
 
Yrkande 
Veronica Palm m.fl. (S) yrkade  

1. att delvis godkänna förvaltningens förslag till beslut, 
2. att anta föreslagna budgetjusteringar i enlighet med Socialdemokraternas 

förslag till beslut på kommunstyrelsen den 24 april 2021, samt 
3. att därutöver anföra 

 
2021 blir det år då Stockholm startar om, för detta krävs en kommunledning 
som vågar satsa. Socialdemokraterna föreslår sex tydliga budgetprioriteringar: 

1. Massarbetslösheten ska brytas och fler företag ska kunna nyanställa 
2. Bostadsbyggandet ska öka och klimatpåverkan minska 
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3. Tryggheten ska öka och utvecklingen med allt fler otrygga i skolan ska 
brytas 

4. De elever som till följd av pandemin riskerar att inte klara 
kunskapsmålen ska få ökat stöd 

5. Trygga anställningar med hög kontinuitet ska vara normen i 
äldreomsorgen och fler äldre ska garanteras ett tryggt boende 

6. Kultursektorn och civilsamhället ska få det stöd som behövs för att kunna 
göra Stockholm till en levande stad igen 

 
Där utöver vill vi peka på några områden som kräver extra fokus efter pandemi 
och borgerligt styre. 
 
Ungdomar har drabbats extra hårt både sett till jobb, skola och sysselsättning 
under det år som varit. Stadsdelen får inte svika de som vill få en första kontakt 
med arbetsmarknaden och få en meningsfull sysselsättning under sommaren. 
Enskede Årsta Vantör bör därför öka antalet sommarjobb och för att tillskapa 
fler platser behövs flera insatser i enlighet med vårt treårsbudgetförslag i 
kommunen. En utmaningsrätt bör införas där staden med hjälp av 
sommarjobbare åtar sig att städa och rusta nedslitna områden som medborgare 
rapporterar in. Fler sommarjobb kan skapas hos de kommunala bostadsbolagen 
för att förstärka skötseln och renhållningen i fastigheter och på gårdar. Låt 
unga jobba i parklekar och inrätta park- och strandvärdar. Vi ser dessutom 
stora vinster med att staden samverkar med civilsamhället för att unga ska 
kunna få feriejobb. 
 
Vi måste ta fram en konkret handlingsplan för att ingen ung rekryteras till 
kriminella gäng. För detta skall trygghetsarbetet på skolan med fler vuxna och 
samverkan med föreningsliv förstärkas. Fältassistenter och mer öppen 
fritidsverksamhet. Vi måste satsa på de verksamheter som bygger motståndskraft 
mot brottsligheten. När Stockholm nu ska återstarta är det inte den 
organiserade brottsligheten utan det förebyggande arbetet som ska växa.  
 
I den socialdemokratiska skuggbudgeten föreslog vi ett förstärkt anslag för 
introduktionsförskolor. Väl så viktigt är dock att stärka den generella 
schablonen. Det ger bättre förutsättningar för barn i förskolan och ger utrymme 
att nå fler barn men det innebär också att de barnskötare och förskollärare som 
gjort en heroisk insats under pandemin kan få bättre villkor och förutsättningar. 
 
Det är uppenbart att pandemin skapat större isolering och därmed större 
utsatthet för våld inom familjens både mot barn och vuxna. Siffrorna pekar 
också tydligt på att medborgare i vår stadsdel drabbats extra hårt. Detta 
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samtidigt som socialtjänstens möjligheter att jobba uppsökande kraftigt 
begränsats av pandemin. Organisationer som jobbar mot sexuellt våld vittnar 
därtill om att andelen unga tjejer och kvinnor som söker sig till dem blir allt fler 
och tiden för att kunna få stöd ökar. När samhället nu återstartar finns det stora 
eftersatta behov som om inget görs riskerar innebära en fortsatt mycket stor 
otrygghet för många stockholmare. Vi föreslår därför en riktad satsning för 
uppsökande och förebyggande arbete mot våld i nära relationer.  
 
Att det systematiska jämställdhetsarbetet inte tillräckligt prioriteras syns både i 
frågan om våld, i personalpolitiken och i välfärdsverksamheterna. Vi vill satsa 
på ökad medicinsk kompetens i äldreomsorgen med såväl en ökad 
grundbemanning som fler sjuksköterskor och undersköterskor i särskilda 
boenden och fasta anställningar även inom hemtjänst. Kompetensen för att 
svara upp mot de behov som redovisas exempelvis i utvärderingarna av stadens 
arbete under pandemin. Ett ökat stöd till äldreomsorgen ska förstärka 
satsningarna på ökad medicinsk kompetens, färre timanställningar och ökad 
personalkontinuitet samt ökade möjligheter till tryggt boende för äldre. Samma 
krav ska ställas på privat upphandlad verksamhet. 
 
Avslutningsvis vill vi peka på de ekonomiska tillskott vår stadsdel fått av 
regeringen för att klara effekterna av pandemin. Vi vill säkerställa att dessa 
resurser går tillbaka till verksamheten och kommer medarbetare och 
medborgare till del. 
 
Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Veronica Palms m.fl. (S) yrkande 
mot sitt eget yrkande och fann att nämnden beslutar i enlighet med hans eget 
förslag. 
 
Reservation 
Veronica Palm m.fl. (S) reserverade sig mot beslutet till förmån för sitt eget 
yrkande. 
 
Särskilt uttalande 
Gustav Johansson m.fl. (M), Urban Rybrink (L), Ola Gabrielson (MP) och 
Elisabet Abelson (C) lämnade ett gemensamt särskilt uttalande: 
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Majoritetspartierna i stadsdelen har under denna mandatperiod arbetat hårt för 
att stadsdelsförvaltningen ska fokusera på kärnverksamheten och det kommunala 
uppdrag vi fått av Stockholms kommunfullmäktige. Det är glädjande att se att 
detta arbete ger resultat i såväl brukarundersökningar som i det ekonomiska 
resultatet. Ser vi framåt är det vår skyldighet att fortsätta detta arbete. Vi står 
inför stora utmaningar under de kommande åren. Effekterna av en global 
pandemi kan vi inte undkomma. Vi riskerar att stå inför en ökad efterfrågan på 
kommunalt stöd, inte minst inom försörjningsstöd. Många medborgare mår dåligt 
iom de restriktioner pandemin tvingat samhället till. Genom att ha ordning i 
ekonomin och satsa på de delar som är vårt uppdrag kan vi som stadsdel göra så 
stor nytta som möjligt för våra medborgare. 
 
För att minska medborgares väg från försörjningsstöd till egenförsörjning vill vi 
att förvaltningen under de kommande åren utökar samarbetet med näringslivet 
och SBR.  
 
Vi anser att det är viktigt att förvaltningen i inriktningsarbetet för budgeten 
arbetar kontinuerligt för att förbli en attraktiv arbetsgivare. Inte minst gäller 
detta för socialsekreterare som har ett komplext uppdrag. Detta blir allt viktigare 
då socialtjänsten behöver hantera ärenden med alltmer komplex problematik. 
Vidare är det viktigt med kontinuitet då det sociala arbetet bygger delvis på 
motivationsarbete som kräver relationsskapande med klienter, för att få en 
förändring på sikt. Staden och Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning ska 
arbeta för att ge god service till medborgarna. 
 
Majoritetspartierna anser att det är bra att förvaltningen arbetar med 
handlingsplanen för socialsekreterares arbetssituation och har ett tydligt fokus 
och tät uppföljning kring medarbetares arbetsmiljö. Förvaltningen skriver att 
fokus på hot och våld som medarbetare utsätts för, är ett förbättringsområde i 
stadsdelen. För att säkerhetsställa en framtida och god kompetensförsörjning 
och behålla erfaren personal menar majoritetspartierna att även det dagliga 
hatet som man får ta emot som socialsekreterare inte ska förglömmas. Detta kan 
vara en bidragande orsak till att man väljer att avsluta sin anställning då den 
psykosociala arbetsmiljön blir för svår. Det är då viktigt att man beaktar hat, hot 
och våld vid riskbedömningar som rör säkerhet i arbetet samt att personalen 
erbjuds handledning och stöd för detta. Här menar majoritetspartierna att de 
erfarna socialsekreterarna är extra viktiga att vara måna om i verksamheterna 
då de spelar en stor roll i stödet till kollegorna i ärenden där det förekommer 
hat, hot och våld. 
 
Hat, hot och våld är tyvärr något vi även ser i samhället i stort. Enskede-Årsta-
Vantör har ett utbrett problem med våld i nära relationer. Framför allt gäller 



 

      Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 
2021-04-22 

Sida 13 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 8 A, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

detta mäns våld mot kvinnor. Under pandemin har särskilda satsningar mot detta 
våld gjorts och majoritetspartierna vill se arbetet med att minska våldet i 
samhället i allmänhet och mäns våld mot kvinnor i synnerhet som ett naturligt 
inslag i budgeten de kommande åren. 
 
Vi vill se att budgetarbetet innehåller en planering för arbetet med Agenda 2030. 
Speciellt inom området Klimat (SDG 13) vill vi se fler proaktiva åtgärder. 
Stadsdelen har redan kommit framåt med sådant som fossilfri transport, minskad 
energiförbrukning, och speciellt klimatsmart mat där vi tydligt är en förebild för 
andra förvaltningar. För att hålla tempot uppe är det viktigt att stadsdelen 
säkerställer fortsatt klimatkompetens. Vi önskar oss fortsatt arbete med natur 
inom stadsdelen; som våtmark, slåtterängar och restaurering och underhåll av 
reservaten. 
 
En annan viktig aspekt att ta med i inriktningsarbetet för budgeten är 
medborgarnas tillgång till och respekt för naturen. Under pandemin har det 
blivit mer tydligt att naturen utgör en viktig resurs för återhämtning för många 
som annars kan känna sig helt instängda och isolerade i bostaden. Fler besökare 
i parker och reservat ökar naturligtvis slitaget och nedskräpning, vilket skulle 
kunna motverkas med mer upplysning som tex bättre skyltning. Med ökad 
inflyttning och ökat intresse för natur ökar besöken till våra naturreservat. Det är 
såklart roligt men det ställer också krav på underhåll av våra naturreservat. 
Detta är något vi måste ta i beaktande i vårt budgetarbete. 
 
I det sammanhanget läste vi med glädje medborgarförslaget om en 4H-gård i 
Snösätra. En sådan skulle absolut kunna höja Rågsveds attraktivitet och bidra till 
många barns (och kanske deras föräldrars) förståelse för naturen. Om denna idé 
skulle vara möjlig att förena med områdets status som reservat så vore det 
idealiskt att placera den i den södra delen av (det före detta) upplagsområdet, 
och gärna använda den även som informationspunkt för reservatet. En 
förutsättning är naturligtvis att vi kan skapa en bra och trygg livsmiljö för 
gårdens djur. Vi ser gärna att förvaltningen ser över möjligheten till en 4H-gård 
i Snösätra i framtida budgetar. 
 
Särskilt uttalande 
Lena Rydblom m.fl. (V) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
Av underlaget för budget de närmsta åren blir det tydligt att blågröna 
majoriteten inte tar ansvar för den ansträngning som ett år av pandemin varit för 
stadsdelens verksamheter. Vi ser inte att budgetförutsättningarna möter de 
utmaningar som ligger framför oss för att komma tillrätta med den ökning av 
arbetslöshet och ökat behov av ekonomiskt bistånd som delvis kommit som en 
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följd av det. Flera verksamhetsområden har inte fått tillräckliga medel för att 
möta löneökningar och övrig kostnadsutveckling – den skattesänkning på 16 öre 
som majoriteten genomfört har ansetts vara viktigare än välfärden 
kärnverksamheter. Den brist på finansiering av välfärden kommer fortsätta att 
urholka kvaliteten samtidigt som vi lärt oss vad en bristande välfärd kan kosta 
när den verkligen behövs.  
 
Vi menar att det inte är möjligt att göra de satsningar på verksamheterna som 
skulle krävas för att återställa och omstarta efter pandemin. Stora nedskärningar 
drabbar inte bara brukare utan givetvis även stadens medarbetare. Vi ställer oss 
frågande till hur majoriteten ska värna om medarbetarnas delaktighet och hälsa i 
samband med att många personalgrupper ska minskas.  
 
Nu när vi fortfarande står mitt upp i krisen ska all kraft självklart läggas på att 
begränsa smittspridningen och skydda våra äldre och andra riskgrupper. När 
den akuta krisen har avklingat krävs dock en genomgripande analys av hur 
staden har hanterat krisen och hur de strukturella förutsättningarna för 
stadsdelens verksamheter har påverkat möjligheterna att klara de allvarliga 
påfrestningar som pandemin har medfört. Av det vi hittills har sett behöver 
analysen inkludera segregationen, bostadspolitiken, personalpolitiken och inte 
minst stadens rådighet över välfärdsverksamheter som finansieras med 
kommunala resurser. 
 
Den blågröna majoritetens ombildningar och låga byggande av allmännyttiga 
hyresrätter riskerar att ge stora konsekvenser för Enskede-Årsta-Vantörs 
möjlighet att tillgodose behovet av försöks- och träningslägenheter. De 
allmännyttiga bostadsbolagen står för i princip samtliga hyreskontrakt för 
försöks- och träningslägenheter. Bostadssituationen påverkar flera av 
stadsdelens verksamheter negativt, den är både kostnadsdrivande och ökar 
otryggheten för många kvinnor och barn som under lång tid hänvisas till 
kortsiktiga boendelösningar. Det minskar handlingsutrymmet att skapa trygga 
och säkra boenden för de kvinnor och barn som behöver lämna en våldsutövande 
man. 
 
I Stockholms stad ska trygghet inte vara ett privilegium för några få, utan en 
rättighet för alla, oavsett var du bor. För att förebygga gängkriminalitet behövs 
det satsningar på en stärkt socialtjänst, en utbyggd avhopparverksamhet och en 
meningsfull fritid för barn och unga. tvärtom finns det starka signaler om att det 
ökar när offer isoleras med förövare.  
 
Antalet vuxna och barn som behöver stöd och skydd och insatser till följd av 
relationsvåld att ökar. Detta kräver resurser då ofta hela personens livssituation 
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förändras såsom att ny bostad behövs, traumabehandling, att man tvingas sluta 
sitt arbete m.m. Förvaltningen ser även att fler barn utsätts för våld i olika 
former och det finns ett stort behov av långsiktiga trygga insatser.  Enskede-
Årsta-Vantör har tyvärr en hög andel våld och våldet mot kvinnor. Socialtjänsten 
utgör grunden i arbete för att säkra skyddsbehoven hos våldsutsatta kvinnor. 
Socialtjänsten behöver ännu mer förstärkning av resurser och särskilt avsatta 
pengar för relationsvåldsteamet i stadsdelen. Tidigare rödgrönrosa majoritet 
startade en handlingsplan för biståndshandläggare och socialsekreterare, det 
viktiga arbetet måste prioriteras för att vi ska kunna behålla 
biståndshandläggare och socialsekreterare i vår stadsdel.   
 
Inför höstens budget anser vi det är särskilt viktigt att prioritera följande 
verksamheter.  

• Äldreomsorgen  
• Individ- och familjeomsorg inkl. socialpsykiatri  
• Arbetsmarknadsåtgärder 
• Förskolan 

 
Viktigt att staden satsar resurser på kompetensförsörjning, det framgår i 
underlaget att det finns stora behov av kompetensförsörjning inom exempelvis 
Förskolan, hemtjänst, äldrevård och socialtjänsten. Vi står inför stora 
pensionsavgångar som måste mötas av nyrekryteringar och kompetensutveckling. 
Tidigare rödgrönrosa majoritet avsatte 200 mnkr till en 
kompetensutvecklingsfond, och över tiotusen medarbetare inom framförallt 
välfärdsverksamheterna fick möjlighet till efterlängtad och angelägen 
kompetensutveckling.  
 
Vi vill också framhålla behovet av stadens stöd till arbetssökande. En förändrad 
statlig arbetsmarknadspolitik i och med omstruktureringen av 
arbetsförmedlingen kan innebära ett större kommunalt ansvar att ordna insatser 
för vissa arbetssökande, vilket kan komma att leda till ökade kostnader. Vi vill 
påpeka att detta i kombination med en redan dämpad ekonomisk utveckling som 
nu har följts av många varsel och många branscher som har det svårt till följd av 
corona-pandemin är det viktigt att staden tar ett övergripande ansvar för 
arbetsmarknadsfrågorna och att stadsdelen får tillräckliga resurser för att möta 
ökningen av arbetssökande. Det kommer att behövas kraftfulla åtgärder för att ta 
oss ur den arbetslöshetskris som vi just nu befinner oss i och som förvärrats av 
pandemin. Många av de som nu förlorat sitt arbete kommer ha svårt att hitta ett 
liknande jobb framöver och det behövs ett stärkt stöd för att ställa om. 
 
Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
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Sverigedemokraterna har presenterat en reservationsbudget i 
kommunfullmäktige där vi tydligt går igenom Stockholms stads ansvarsområden 
och verksamheter. För en utförligare beskrivning om våra inriktningsmål samt 
underlag för budget 2022 samt inriktning för 2023 och 2024 hänvisar vi till detta 
dokument. Stadens arbete kommer även fortsättningsvis präglas av den pågående 
pandemin och det är av stor vikt att stadens förvaltningar fortsätter att prioritera 
kärnverksamheten även under kommande verksamhetsår eftersom de också 
kommer att präglas av Covid-19. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) lämnade ett ersättaryttrande. 
 
Om jag hade haft rösträtt hade jag yrkat på  

1. att avslå förvaltningens förslag till beslut, samt 
2. att därutöver anföra 

 
Feministiskt initiativ har en annan vision om staden än den grönblå 
majoriteten. Istället för skattesänkningar och utförsäljningar har vi lagt en 
budget för att Stockholm ska vara en välfärdsstad som satsar på kvinnor och 
barn. Målen återspeglar den riktning Feministiskt initiativ att Enskede-Årsta-
Vantör ska ta. 
  
Feministiskt initiativ har i sin budget följande mål för staden: 

1. Ett Stockholm som är helt  
2.  Ett demokratiskt Stockholm som respekterar mänskliga rättigheter  
3.  Ett öppet och levande Stockholm  
4.  En välfärdsstad som satsar på kvinnor och tjejer  
5.  Ett jämställt Stockholm fritt från våld och förtryck 

 
Vi vill i underlag för budget 2022 med inriktning 2023 och 2024 särskilt 
poängtera följande:  
 
En grupp som drabbats särskilt hårt till följd av pandemin är kvinnor och unga. 
Vad gäller sysselsättningsgraden i Stockholm, så även i Enskede-Årsta-Vantör, 
återhämtat sig helt för män medans den fortsätter att minska för kvinnor. 
Utrikesfödda kvinnor var redan innan pandemin en sårbar grupp när det gäller 
försörjning och svåra att nå med traditionella metoder. Under det rödgrönrosa 
styret gjordes satsningar på det uppsökande arbetet gentemot gruppen och 
verksamheten med stadsdelsmammor startades upp. Dessa satsningar behöver 
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förstärkas och byggas ut för att möta utvecklingen efter pandemin. Stadsdelen 
jobbar framgångsrikt med stadsdelsmammor. Vi vill utveckla satsningen och 
saknar tydliga skrivningar och hur vi kan vidareutveckla arbetet för att fler 
kvinnor långt ifrån arbetsmarknaden ska nå egen försörjning.   
 
Medarbetarna i Enskede-Årsta-Vantör har slitit hårt under pandemin och hållit 
samhället under armarna när många isolerades och försökte begränsa smittan. 
Arbetet för heltid som norm ska gälla för alla anställda behöver intensifieras. 
Sjukfrånvaron i stadsdelen är alarmerande och det är framförallt inom 
kvinnodominerade arbetsplatser som förskola och äldreomsorg som den är hög. 
Mindre stress och mer makt över sitt arbete behöver vara i fokus i arbetet för 
att minska sjukfrånvaron. En redan ohållbar och stressfull situation har 
förvärrats under pandemin. Vi vill satsa på personalkontinuiteten, ha 
reflektionstid på schemat och fortsätta utveckla äldreomsorgen med goda 
arbetsvillkor för personalen.  
 
Mäns våld mot kvinnor tar inte paus under en pandemi, tvärtom finns det starka 
signaler om att det ökar när offer isoleras med förövare. Enskede-Årsta-Vantör 
är en stadsdel med hög andel våld och våldet mot kvinnor finns i alla åldrar 
och samhällsklasser. Socialtjänsten utgör grunden i arbete för att säkra 
skyddsbehoven hos våldsutsatta kvinnor. Med vår budget och målinriktning 
hade socialtjänsten fått förstärkning av resurser, med särskilt avsatta pengar 
för relationsvåldsteamet i stadsdelen. Därtill vill vi säkerställa ekonomiska 
resurser för att vid behov möjliggöra längre placeringar på skyddat boende. Vi 
vill se satsningar på hedersrelaterat våld och förtryck inom gruppen personer 
med funktionsnedsättningar och ökat kompetens i frågan om äldre som sätts för 
hedersvåld. Handlingsplanen för biståndshandläggare och socialsekreterare 
måste prioriteras och återupptas. 
 
Vi saknar skrivningar om hur vi kan stödja det fria kulturlivet i stadsdelen. Vi 
vill att Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, tillsammans med 
trafikkontoret, skapar fler lekrum i stadsdelens centrum för att skapa mer 
rörelse och tryggare torg där alla vågar vistas enligt Feministiskt initiativs 
budgetförslag "barn i centrum".  Pandemin har drabbat kulturbranschen hårt. 
Vi vill se mer offentlig konst i stadsdelen för att stärka lokala kulturutövare. I 
samarbete med kulturförvaltningen vill vi öka andelen offentlig konst och på så 
sätt tillgängliggöra kultur för fler.  
 
Med minskade ambitioner från staden centralt är det viktigt att stadsdelen 
fortsätter arbetet med jämställdhetsbudgetering och jämställdhetsintegrering 
och fortsätter utveckla och systematisera det pågående arbetet med att redovisa 
individbaserad statistik uppdelad efter kön. Där skillnader synliggörs ska 
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analys göra och en åtgärdsplan ska tas fram för att komma till rätta med 
snedfördelningen av resurser. Även här saknas tydliga skrivningar om hur vi 
ska komma vidare i det strategiska jämställdhetsarbetet.   
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§ 9 
Uppdatering av Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnds 
delegationsordning  

Ändring i verkställighetsförteckningen 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förslag till ändring i delegationsordningens 
bilaga 2, Verkställighetsförteckning. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 
Ärendet 
Förvaltningen föreslår en ändring i verkställighetsförteckningen, som är en 
bilaga till delegationsordningen. Föreslagen ändring innebär ingen ändring i 
delegationsordningen.  
 
Ändringen avser avsnittet Ekonomi, upphandling och inköp. Förvaltningen 
föreslår att nämnden godkänner förslag till ändring i delegationsordningens 
Bilaga 2: Verkställighetsförteckning. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
25 mars 2021. 
Dnr EÅV 2020/108. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 10 
Uppföljning av parkskötsel i Enskede-Årsta-Vantör 

Redovisning 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som uppföljning av parkskötseln. 
 
Ärendet 
Denna uppföljning gäller den upphandlade entreprenören för parkskötsel Cemi 
AB. Under sitt första år som skötselansvariga för Enskede-Årsta-Vantör har 
dessa haft uppenbara brister. Detta har lett till att s.k. ”kvalitetspengar” inte har 
betalats ut och att viten har utdömts. ”Kvalitetspengar” innebär att 
stadsdelsförvaltningen i enlighet med avtalet håller inne en summa motsvarande 
10 procent varje månad som betalas ut om entreprenören inte får fler än 10 
anmärkningar på kontraktsåret och område. Kvalitén på entreprenörens utförda 
arbete har varit ojämn och beror till stor del på hur entreprenören lyckats 
bemanna områdena.  
 
För att uppnå en godtagbar kvalité på parkskötseln krävs fortsatt kontroller samt 
regelbundna bygg- och ombudsmöten. Trots täta möten och omfattande 
uppföljning brister entreprenören i sina egenkontroller och har haft svårt att 
efterleva de krav som är angivna i avtalen. Efter Cemis omorganisation under 
hösten 2020 så har de lyckats bättre att följa avtalet och förvaltningen ser med 
viss tillförsikt på 2021. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
31 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/97. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Veronica Palm m.fl. (S), Lena Rydblom m.fl. (V) lämnade ett gemensamt särskilt 
uttalande: 
 
Det måste vara tryggt och snyggt i vår gemensamma miljö i Enskede-Årsta-
Vantör. Det är det minsta medborgarna har rätt att kräva av politiken på sin 
närmaste nivån. Då demokratin avhänt sig möjligheten att utföra verksamhet 
inom parkförvaltning har den gjort sig helt beroende av privata aktörer. Dessa 
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har andra lagstadgade syften med sin verksamhet. För att säkerställa god service 
krävs därför en massiv byråkrati. Uppföljningen av parkskötsel visar tydligt att 
det i systemet med upphandling är nära nog omöjligt att täppa till varje möjlighet 
till missförstånd/kryphål. Ett ineffektivt byråkratiskt system som inte har fokus på 
medborgarnas behov helt enkelt.  
 
Vi anser detta i grunden problematiskt. Det rimligt vore naturligtvis att det 
offentliga hade egen god kompetens i utförande, men utifrån hur läget nu är vill 
vi påpeka behovet av ett väl genomarbetat anbudsunderlag vid ny upphandling. 
För medborgarnas rätt till en trygg och snygg stadsdel krävs både hängslen och 
livrem då vi väljer att upphandla privata utförare för parkskötsel. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma särskilda uttalande. 
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§ 11 
Uppföljning inom Omsorgen om personer med 
funktionsnedsättning – Bränninge/Stureby/Örby korttidshem 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten.  
2. Avtalet förlängs från och med 2022-03-01 till och med 2024-02-28. 

 
Ärendet 
Bränninge, Stureby och Örby är korttidshem för personer med 
funktionsnedsättningar.  
 
En uppföljning har gjorts för att se om korttidshemmen fungerar bra. 
 
Förvaltningen tycker att korttidshemmen fungerar bra.  
 
Korttidshemmen har haft bra tillgång till personal. Under året har 
korttidshemmen arbetat med rutiner för hygien. All personal har fått utbildning.  
 
Gruppbostäderna har ordnat aktiviteter som har fungerat bra under pandemin. 
Det finns fokus på hälsa. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
31 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/171. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 12 
Uppföljning inom socialpsykiatrin – Dalens och Hagsätra 
gruppbostäder 
 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner rapporten. 
2. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd beslutar att inte förlänga 

intraprenadavtalet som löper ut 2022-02-28. 
3. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd ger förvaltningen i uppdrag att ta 

fram ett förfrågningsunderlag. 
 
Ärendet 
Dalens gruppbostad och Hagsätra gruppbostad är två boenden för personer med 
psykisk funktionedsättning.  
 
En uppföljning har gjorts för att se om boendena fungerar bra.  
 
Förvaltningen tycker att gruppbostaden fungerar bra. Det finns några saker som 
kan bli bättre.  
 
Gruppbostäderna har haft bra tillgång till personal. Under året har boendena 
arbetat med rutiner för hygien. All personal har fått utbildning.  
 
Gruppbostäderna har ordnat aktiviteter som har fungerat bra under pandemin. 
Det finns fokus på hälsa. 
 
Det är svårt att få en god ekonomi på Dalens gruppbostad med så få lägenheter.  
 
För att kunna öka antalet gruppbostäder vill förvaltningen säga upp 
intraprenadavtalet för Dalen och Hagsätra gruppbostad. Då kan förvaltningen 
flytta till större lokaler och skapa fler lägenheter. 
 
Förvaltningen vill att en ny upphandling ska göras. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
7 april 2021. 
Dnr EÅV 2021/175. 
 
Yrkande 
Veronica Palm m.fl. (S) och Lena Rydblom m.fl. (V) yrkade  
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1. att godkänna förvaltningens förslag i beslutspunkterna 1 och 2, 
2. att avslå förvaltningens förslag i beslutspunkt 3, samt 
3. att därutöver anföra 

 
Ärendet ger en tydlig bild av problemen med att upphandla välfärdsverksamhet. 
Det blir stelbent, byråkratiskt och försvårar möjligheten till effektivt utnyttjande 
av offentliga medel. Detta oaktat vem som efter en upphandling driftar 
verksamheten. Vi anser att det är ett centralt politiskt ansvar att säkerställa god 
kvalitet i verksamhet och effektiv förvaltning av skattebetalarnas pengar. 
Medborgarna måste kunna lita på att gemensamma pengar används på bästa 
sätt. 
 
I just det här fallet riktas strålkastarljuset på svårigheterna med 
omstrukturering av verksamhet som är upphandlad, eftersom förändringar 
utanför avtalet omöjliggörs. Vad gäller möjligheterna att nyttja andra av 
stadsdelens lokaler anser vi att detta ska göras i fall då det kan vara till gagn 
för hela stadsdelen och samtidigt förbättra kvalitén för de som brukar 
verksamheten. I det här fallet krävs sannolikt stora anpassningar för att få bort 
all känsla av ”institution” och nå en verksamhetsmässig kvalité som möter 
målgruppens behov. Även detta försvåras av upphandling. 
 
Trots de uppenbara problemen som rapporteras kring möjligheten att styra 
verksamheten föreslås att den åter ska upphandlas. Och inte bara det, 
upphandlas med förbud för egen regi att lägga ett anbud. Den hårdaste effekten 
av majoritetens dogmatiska privatiseringsiver som dessutom innebär att den 
demokratiskt styrda verksamheten riskerar att tappa kompetens att driva viktig 
verksamhet. 
 
Vi anser att resurseffektivitet och kvalitetssäkring är goda skäl att återta den här 
verksamheten i egen regi utan upphandling, varför vi avstyrker den tredje 
beslutspunkten och den text som hänvisar där till. Till detta kommer det läckage 
av skattemedel som vinstuttag av privata välfärdsföretag innebär. 
 
Yrkande 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Veronica Palms m.fl. (S) och Lena 
Rydbloms (V) gemensamma yrkande mot sitt eget yrkande och fann att 
nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
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Reservation 
Veronica Palm m.fl. (S) och Lena Rydblom m.fl. (V) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för sitt eget gemensamma yrkande. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma yrkande. 
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§ 13 
Fler barn i förskolan – för bättre språkutveckling i svenska 
(SOU 2020:67) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/201 
 
Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen, Förskola för alla barn – för bättre 
språkutveckling i svenska.   

2. Paragrafen justeras omedelbart. 
 

Ärendet 
Kommunstyrelsen har skickat Förskola för alla barn – för bättre språkutveckling 
i svenska - (Statens offentliga utredningar) på remiss till stadsdelsnämnden. I 
utredningens betänkande finns förslag som syftar till att öka deltagandet i 
förskolan och stärka arbetet med barnens språkutveckling i svenska. Förslag 
finns även om att kommunen ska bedriva uppsökande verksamhet och erbjuda 
vårdnadshavare plats i förskola för sitt barn, utan att denne har ansökt om plats. 
Förskolan föreslås bli obligatorisk från det år barnet fyller fem år. Förslag finns 
också om att införa karriärsteg för förskollärare, införa en enhetlig utbildning för 
barnskötare och tydliggöra yrkesrollen som barnskötare i skollagen.  
 
Förvaltningen ställer sig positiv till att Skolverket får i uppdrag att ta fram 
allmänna råd för några av förslagen i utredningen. Förvaltningen ser vidare att 
förslaget kan förtydligas gällande vilka barn som ska erbjudas plats i förskola, 
utan att förälder har ansökt.  När det gäller obligatorisk förskola, ser 
förvaltningen att det kommer innebära ökad administration för kommunerna 
samt ett mottagande av femåringar varje hösttermin. Konsekvenser för barn bör 
analyseras på en mer detaljerad nivå än vad som nu redovisas i utredningen. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
26 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/108. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
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Stadsdelsnämnden har mottagit en remiss gällande bättre språkutveckling i 
svenska med avseende på förskolan. 
 
Utredningen syftar till att finna lösningar på problematiken att ett stort antal 
barn idag med utländsk bakgrund riskerar att inte lära sig svenska i tillräcklig 
omfattning. Dessa kunskaper behöver de för att på̊ sikt kunna tillgodogöra sig 
de möjligheter som samhället erbjuder i form av utbildning och framtida 
etablering på̊ arbetsmarknaden samt i övrigt deltaga konstruktivt i 
samhällsgemenskapen. 
 
Senare års omfattande invandring har medfört att vart fjärde barn i förskolan 
idag har utländsk bakgrund och ofta med mycket särskiljande kulturell och 
språklig profil relativt majoritetsbefolkningen. 
 
Skollagen anger att barn med annat modersmål än svenska skall ha möjlighet 
att utveckla både det svenska språket och modersmålet vilket skapar problem då 
det inte finns tillräcklig mängd utbildad förskolepersonal för att tillgodose 
kraven på̊ så omfattande flerspråkighet. Den absoluta majoriteten av personalen 
talar endast svenska. 
 
Sverigedemokraterna har länge påpekat vikten av att ha bra kunskaper i det 
svenska språket för att få bästa möjliga start i livet. Att barn i tidig ålder 
kommer i kontakt med en god undervisning i svenska är en viktig grundsten för 
att bli en del av det svenska samhället och känna en samhörighet till det. Det är 
därför av stor vikt att stadens pedagoger i förskolan visar på̊ mycket goda 
språkkunskaper i svenska och att huvudfokus läggs på̊ barnens inlärning av just 
svenska. 
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§ 14 
Inrättande av etableringscentrum – uppdaterat ärende 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/208 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning har fått lämna synpunkter på ett 
förslag om att starta ett Etableringscentrum för nyanlända.  
 
Etableringscentrum är en plats som samlar stödet till nyanlända. Den som är 
nyanländ ska få stöd från samma plats. 
 
Målet är att den nyanlända snabbare ska få en plats i det svenska samhället. Det 
kallas för etablering. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
25 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/120. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15 
Författningsförslag i promemorian Barnets bästa när vård enligt 
LVU upphör 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2021/364 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar på remiss till kommunstyrelsen. 
 

Ärendet 
Förvaltningen ser positivt på författningsförslaget i promemorian Barnets bästa 
när vård enligt LVU upphör. Promemorian syftar till att stärka principen om 
barnets bästa och säkerställa trygghet och stabilitet för barn som vårdas enligt 
lagen (1990:52) med särskilda bestämmelser om vård av unga (LVU) och 
socialtjänstlagen (2001:453), SoL. 
 
Promemorian är uppdelad i tre delar. Den första delen berör hur barnets bästa 
kan stärkas i samband med bedömning av om vård enligt LVU ska upphöra, 
andra delen berör om det finns behov av att tidigarelägga socialnämndens 
skyldighet att överväga överflyttning av vårdnaden för barn som är placerade i 
familjehem och den tredje delen handlar om socialnämndens möjlighet att 
besluta att vårdnadshavare uppvisar resultat av prov för påverkan av narkotika 
eller andra preparat. 
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
24 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/193. 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16 
Motion om att säkra Fryshusets trygghetsskapande verksamhet i 
Östberga 

Svar på remiss från kommunstyrelsen, dnr KS 2020/265 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 
tjänsteutlåtande som svar till kommunstyrelsen på motion från (S) om att ge 
Fryshuset Östberga ett förlängt uppdrag. 
 
Ärendet 
Ulf Walther (S) har skrivit en motion i kommunfullmäktige där han föreslår att 
Fryshuset får förlängt uppdrag i Östberga. Motionen skrevs i februari 2020. Ulf 
Walther skriver att stadens samlade satsningar ihop med de boendes 
engagemang har lyft stadsdelen men att det är för tidigt att ta bort verksamheten 
från Östberga då det fortfarande finns problem med att unga rekryteras till 
kriminalitet. 
 
Förvaltningen bedömer att den tid det tagit för motionen att nå remissinstansen 
gör att förslagen i motionen är svåra att ta ställning till. Fryshusets mobila team 
och det idéburna offentliga partnerskap, IOP, som samarbetet vilade på är 
avslutat sedan 31 maj 2020 och även om medel för verksamheten hade funnits 
finns det i dagsläget ingen verksamhet kvar att ge ett förlängt uppdrag.  
 
Förvaltningen arbetar lokalt i Östberga med aktiviteter i samverkan med andra 
förvaltningar och med föreningar. Många planerade aktiviteter har fått ställas in 
och ställas om på grund av pandemin, men arbetet i området fortsätter.  
 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat den 
31 mars 2021. 
Dnr EÅV 2021/42. 
 
Yrkanden 
Veronica Palm m.fl. (S) och Lena Rydblom m.fl. (V) yrkade bifall till motionen 
i sin helhet 
 
Gustav Johansson (M) yrkade att nämnden ska besluta i enlighet med 
förvaltningens förslag. 
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Beslutsgång 
Ordföranden Gustav Johansson (M) ställde Veronica Palms m.fl. (S) och Lena 
Rydbloms (V) gemensamma yrkande mot sitt eget yrkande och fann att 
nämnden beslutar i enlighet med hans eget förslag. 
 
Reservation 
Veronica Palm m.fl. (S) och Lena Rydblom m.fl. (V) reserverade sig mot 
beslutet till förmån för motions text. 
 
Ersättaryttrande 
Lisa Palm (Fi) ställde sig bakom socialdemokraternas och vänsterpartiets 
gemensamma yrkande. 
 
Särskilt uttalande 
Tobias Karlsson (SD) lämnade ett särskilt uttalande: 
 
I sitt tjänsteutlåtande konstaterar stadsdelsförvaltningen att motionen inte är 
praktiskt genomförbar – på grund av handläggningstiden av motionen varit så 
pass lång att den blivit inaktuell. 
 
Sverigedemokraterna är mycket oroade över att behandlingen av motioner drar 
ut på tiden så mycket att partierna i kommunfullmäktige får det svårt att verka 
inom ramen för den parlamentariska demokratin. Vi ser mycket allvarligt på 
detta, och är bestämda i vår uppfattning att liknande misstag inte får begås i 
framtiden. 
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§ 17 
Anmälningsärenden  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m., dnr EÅV 2021/2 
B. Delegationsbeslut 
C. Protokoll från pensionärsrådet 2021-04-19 
D. Protokoll från funktionshinderrådet 2021-04-16 
E. Protokoll från förvaltningsgruppen 2021-04-13 
F. Balanslista över nämndens uppdrag till förvaltningen   
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§ 18 
Nämndens frågor  
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd uppdrar till förvaltningen att bereda 
skrivelserna och frågorna nedan och återkomma till nämnden med svar. 
 
Inkomna skrivelser och frågor 
Veronica Palm m.fl. (S) lämnade en skrivelse ”Handelsvägen 186”. 
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§ 19 
Stadsdelsdirektörens information 
 
Stadsdelsdirektör Anders Carstorp informerade om följande:  
 
Nu möjligt för de födda 1961 eller tidigare att vaccinera sig. 
  
Vi nästa nämndinformationstillfälle har förvaltningen en särskild punkt avseende 
vår samverkansöverenskommelse med polisen. Såväl Farsta- som Globenpolisen 
deltar. 
  
Förvaltningen har haft ett möte med Brottsförebyggande råd (BRÅ) där bland 
annat fastighetsägarna informerade från sina trygghetsinventeringar (tyvärr 
mycket klotter) och stadsdelsförvaltningen tog upp hur arbetet mot våld i nära 
relationer skulle kunna stärkas och utvecklas. 
 
Nämnden tackade för informationen. 
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§ 20 
Nedläggning av faderskapsutredning enligt 2 kap. 7 § 
föräldrabalken (FB) 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Borttagen på grund av sekretess. 
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§ 21 
Anmälan av sociala delegationens protokoll från den 1 april, 19 
april och 22 april 2021 
 
Stadsdelsnämndens beslut 
Protokollen läggs till handlingarna. 
 

  
 

  


